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06.13.2017-44 (20171104) Fælles lån mellem ægtefæller og samlevende 

Mere om fælles bankkonti ved dødsfald © 
 
 

Af advokat (L) Bodil Christiansen og 
advokat (H), cand. merc. (R) Tommy V. Christiansen  

www.v.dk 
  
 
Spørgsmål  

Jeg læste med interesse indlægget ”Hvad sker der med bankkonti ved dødsfald?” 

 

Jeg håbede samtidig at finde svar på et spørgsmål, som jeg har funderet over. Min mand 

døde i april og vi havde fælles bankkonto. Den blev lukket, og så er mit spørgsmål så:  

 

Hvordan kan man lukke min del af kontoen, som intet har med den del, som min mand 

rådede over?  

 

Svaret i banken var, at sådan var reglen. I disse ligeberettigelsestider synes jeg, at det er 

underligt, samtidig med, at folk står og har betalingsproblemer, hvis de ikke råder over 

andre penge. 

 

Svar udbedes!!! 

 

Med venlig hilsen  

MR  

 

Svar  

I Spørg om Penge den 14. oktober 2017 omtalte jeg spørgsmålet om spærring af bank-

konti ved kontohaverens dødsfald, og herunder særligt spørgsmålet om spærring, hvor 

flere personer – typisk ægtefæller – har oprettet en fælles konto.  

http://www.v.dk/
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Som her nævnt kan et pengeinstitut i mange tilfælde vælge at foretage en spærring af en 

konto med flere kontohavere i anledning af én kontohavers dødsfald. 

 

Problemstillingen har baggrund i, at indeståendet på en fælles konto ikke er ”øremær-

ket”. En kontooversigt, der viser et givet indestående, f.eks. 5.000 kr., udtrykker således 

ikke et bestemt ejerforhold til de 5.000 kr., men alene, at kontohaverne tilsammen har 

dette indestående på 5.000 kr.  

 

Det betyder ikke, at en kontohaver ikke kan have en - mere eller mindre velbegrundet -

formodning om, hvilken del af indeståendet, der tilhører netop denne kontohaver. Men 

det er jo ikke givet, at dødsboet efter den anden kontohaver er enig i denne vurdering.  

 

Ejerforholdet til indeståendet på en fælles konto vil bero på en juridisk vurdering, og må 

i sidste ende afgøres af domstolene, hvis parterne, dvs. dødsboet efter den afdøde konto-

haver henholdsvis de øvrige kontohavere, ikke selv kan nå til enighed om ejerforholdet.  

 

Udbetaler pengeinstituttet en given del af indeståendet på en fælles konto til én af disse 

kontohavere, og viser det sig siden, at denne kontohaver uretmæssigt fik udbetalt disse 

midler, kan pengeinstituttet overfor den retmæssige ejer blive forpligtet til at erstatte de 

udbetalte midler.  

 

Realiteten er derfor den, at et pengeinstitut typisk vil ønske at føle sig meget sikker på 

udfaldet af en juridisk vurdering af ejerforholdet, før det kommer på tale at åbne konto-

en for hævninger foretaget af de tilbageværende kontohavere.    

 

Det er på denne baggrund, at Pengeinstitutankenævnet i flere klagesager ikke har fundet 

grundlag for at rejse kritik af, at et pengeinstitut ved en kontohavers dødsfald vælger at 

spærre, ikke blot afdødes egne konti, men også konti, som afdøde måtte have oprettet i 

fællesskab med andre kontohavere.   
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Det skal understreges, at det jo ikke er tale om, at den tilbageværende kontohaver mister 

midler, men blot må ”tåle”, at egne midler først kan hæves, når det er endeligt fastslået, 

hvem midlerne på den fælles konto tilhører.  

 
_______ o _______ 

 
 


